
Social- og Sundhedsudvalget 2018-2021s møde 

den 11. januar 2021

Via Skype kl. 08.15

Referat

1  Godkendelse af dagsorden

Beslutning

Godkendt.

2  Tilskud til frivilligt socialt arbejde 2021

Sagsfremstilling

I Frederikssund Kommune kan der ansøges om tilskud via § 18-puljen én gang årligt. 

Ansøgningsfristen er den 1. november for det kommende års budget.

Grundet Covid-19 situationen har det ikke været muligt for Social og Sundhedsudvalget at afholde 

det årlige dialogmøde med de frivillige sociale foreninger. Under normale omstændigheder 

afholdes dialogmødet en gang årligt omkring det tidspunkt, hvor § 18- puljen annonceres. I stedet 

har der været afholdt to informationsaftener for foreninger, der har haft brug for at få gennemgået 

kriterier, ansøgningsskema mm. i forhold til ansøgning om § 18 midlerne.

Efter lov om Social Service § 18, er det muligt for frivillige foreninger/organisationer at søge tilskud 

til aktiviteter, der sigter mod:

Forebyggelse af sociale problemers opstående.•

Styrkelse af det sociale netværk.•

Inddragelse af borgerne i løsning af sociale problemer•
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Det er en forudsætning for tildeling af midlerne, at indsatsen/aktiviteten foregår i, eller tager 

udgangspunkt i Frederikssund Kommune. Ligeledes er det en forudsætning for at opnå støtte, at 

indsatsen er rettet mod særligt sårbare borgere i kommunen, herunder eksempelvis de svageste 

medborgere med et ringe netværk indenfor nedenstående kriterier:

Aktiviteter, der virker forebyggende i forhold til sociale problemer•

Støtte til frivillige sociale foreninger•

Rådgivning og telefonkæder•

Besøgsvennetjenester•

Støtte- og kontaktpersoner og ledsageordninger på frivillig basis•

Foreninger, der organiserer selvhjælpsgrupper•

Væresteder og beskyttede aktivitetscentre•

Indsatsområderne for frivillige sociale aktiviteter i 2021 er vedtaget i Social og Sundhedsudvalget, 

og er især rettet mod følgende indsatsområder i vilkårlig rækkefølge:

Flygtninge og indvandrere•

Aktiviteter på tværs af generationer•

Sindslidende og handicappede•

Vanskeligt stillede børn og unge samt deres familier•

Seniorer og ældre•

Borgere med risiko for, eller har let nedsat fysisk – eller psykisk funktionsevne, samt ved lettere 

sociale problemer.

•

Ligeledes er det et krav, at den frivillige indsats skal være kernen i aktiviteten.

Behandling og godkendelse af ansøgninger for 2021

Administrationen har modtaget 42 ansøgninger for puljen 2021, hvoraf der i alt ansøges om 

598.513 kr. På budgettet er afsat 453.105 kr.

Administrationen har heraf indstillet 38 ansøgninger til at modtage midler i 2021. 4 ansøgninger er 

indstillet til afslag, da det vurderes, at der søges midler til aktiviteter/materialer, som ligger uden 

for formålet af § 18 puljen.

Det samlede beløb, der indstilles til uddeling i 2021 er 453.105 kr. Administrationens indstilling 

forelægges på udvalgsmødet.

Vedlagt sagen er overbliksskema over ansøgninger, herunder kort beskrivelse af aktiviteten, 

formål, målgruppe, ansøgt beløb mv.



Social- og Sundhedsudvalget godkendte den 12. august 2019 sag nr. 73 ændringerne for de nu 

gældende rammebetingelser for det frivillige sociale arbejde, herunder kriterierne for anvendelse 

af puljemidlerne. Disse er vedlagt som bilag.

Kultur og Fritidschef Anders Munch Skovgren og Frivillighedskonsulent Katrine Hastrup Jakobsen 

deltager under punktets behandling.

Sagen er sendt i høring i Handicaprådet og Ældrerådet. Eventuelle høringssvar fremsendes til 

udvalgets medlemmer hurtigst muligt.

Handicaprådets høringssvar:

Handicaprådet har med tilfredshed noteret sig, at der er stort bredde i udbuddet af aktiviteter, som 

vidner om et stort frivilligt engagement blandt borgerne, og at der er flere ansøgninger med 

aktiviteter målrettet sindslidende og handicappede. Vi har ligeledes noteret os, at en enkelt 

forening ansøger om samlet set ca. ¼ del af midlerne.

Ældrerådets høringssvar:

Administrationen indstiller forslag til fordeling af årets frivillighedsmidler kr. 453.105. Ældrerådet 

tager indstillingen til efterretning.

Økonomi

Indstilling til fordeling af § 18-midler i 2021 har ingen bevillingsmæssige konsekvenser, idet 

fordelingen holdes inden for det afsatte budget.

Indstilling

Fritids- og Kulturchefen indstiller til Social og Sundhedsudvalget, at:

Administrationens indstilling til fordeling af § 18-midler 2021 drøftes.1. 

2. Beslutte fordelingen af § 18-midlerne for 2021.

Beslutning

Indstillingens punkt 1 blev drøftet.

Indstillingens punkt 2 blev godkendt ud fra administrationens indstilling.

Retningslinjer for § 18-puljen til Frivilligt socialt arbejde. Oplæg til SSU august 2019•
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Overblik over § 18 ansøgninger til fordeling i 2021•

3  Dialogmøde om klageråd

Sagsfremstilling

Velfærdudvalget blev på møde 1. december 2020 forelagt et forslag fra Ældrerådet om oprettelse 

af et lokalt informations- og klageråd på ældreområdet i Frederikssund Kommune.

Velfærdsudvalget besluttede, at der snarest muligt i det nye år skal afholdes et fælles dialogmøde 

mellem Handicapråd og Ældreråd med henblik på at afdække behov og muligheder for at etablere 

et lokalt informations- og klageråd. Til dette møde skal udarbejdes et oplæg med de nuværende 

muligheder for klageadgange mv.

I denne sag forelægges forslag til form og indhold for et dialogmøde. Sagen forelægges parallelt 

for Velfærdsudvalget og Sundhedsudvalget.

Form og indhold for dialogmøde

Det foreslås, at mødet afholdes mandag den 8. februar kl. 17-18.30. På grund af situationen 

omkring Covid-19 afholdes dialogmødet digitalt. Med udgangspunkt i høringssvaret fra 

Handicaprådet, som opfordrer til at nedsætte et mere generelt informations- og klageråd, som 

blandt andet også dækker handicapområdet, foreslås det, at Social- og Sundhedsudvalget 

inviteres til at deltage i dialogmødet sammen med Velfærdsudvalget, Ældrerådet og 

Handicaprådet.

Dialogmødet foreslås at have følgende indhold:

Ældrerådet præsenterer sit forslag til et informations- og klageråd og svarer på afklarende 

spørgsmål

•

Med udgangspunkt i et skriftligt oplæg om de nuværende klageadgange orienterer 

Borgerrådgiveren om klagemuligheder i kommunen samt om borgernes ankemuligheder.

•

Dialog om Ældrerådets forslag til et informations- og klageråd, herunder om behov og 

muligheder for nedsættelse af et råd.

•

Sagen er sendt i høring i Handicaprådet og Ældrerådet. Eventuelle høringssvar fremsendes til 

udvalgets medlemmer hurtigst muligt.

Handicaprådets høringssvar:
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Handicaprådet ser frem til dialogmødet og er helt enige i, at et sådant råd vil kunne hjælpe mange 

borgere og/eller pårørende, der ikke er i stand til – eller har kræfter til – at klage på egen hånd 

over en behandling, de har fået.

Ældrerådets høringssvar:

Ældrerådet er glade for at Udvalget vil arbejde videre med vores forslag om at oprette et 

Informations- og Klageråd.

Administrationen foreslår at der afholdes et fælles virtuelt dialogmøde mellem Velfærds- og Social 

og Sundhedsudvalgene, Handicaprådet og Ældrerådet den 8. februar, hvor Ældrerådet kan 

præsentere sit forslag til Informations- og Klageråd.

Kun ca. ½ delen af Ældrerådet kan deltage i virtuelle møder, så vi foreslår at dialogmødet 

udsættes til juni. hvor vi forventer at forsamlingskravet er ophørt.

Økonomi

Godkendelse af form og indhold for dialogmøde om et lokalt informations-og klageråd har ingen 

bevillingsmæsssige konsekvenser.

Indstilling

Direktøren for Velfærd, Arbejdsmarked og Sundhed indstiller til Social- og Sundhedsudvalget, at:

Form og indhold for dialogmøde om et lokalt informations- og klageråd godkendes.1. 

Beslutning

Social- og sundhedsudvalget vil gerne deltage i et dialogmøde og følger Ældrerådets anbefaling 

om at udsætte mødet til rådene kan mødes fysisk.

4  Drøftelse af udkast til bosætningsstrategi

Sagsfremstilling

Fagudvalgene skal med denne sag drøfte udkast til Bosætningsstrategi 2021.

Fagudvalgenes drøftelser af udkast til bosætningsstrategi skal give Udvalget for By og Land input 

til strategien inden den forelægges til behandling i Økonomiudvalget og Byrådet.
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Proces

Til udarbejdelse af udkast til Bosætningsstrategi 2021 har Udvalget for By og Land fulgt 

nedenstående proces; i første omgang de 4 første trin:

Gennemførelse af en beboeranalyse samt en til- og fraflytteranalyse1. 

På baggrund af analyserne vurderes hvilke tendenser, indsatsområder og målgrupper, 

kommunen ønsker at prioritere

2. 

Vurdering af kommunens markedsposition3. 

Analyse af de målgrupper, der ønskes prioriteret4. 

Forslag til konkrete initiativer og aktiviteter, der adskiller/differentierer Frederikssund 

Kommune fra konkurrerende kommuner

5. 

Kommunikation6. 

En udvidet beskrivelse af den metodiske fremgangsmåde og de 6 trin samt processen for 

bosætningsstrategien fremgår af bilag 1.

Udvalget for By og Land har arbejdet sig igennem trin 1-4, der er grundlaget for selve 

udarbejdelsen af bosætningsstrategien. Trin 5 og 6 i ovenstående proces relaterer sig til 

handleplanen for bosætningsstrategien, hvorfor trin 5 og 6 først vil blive behandlet efter 

vedtagelse af strategien, hvor arbejdet med handleplanen påbegyndes. Bosætningsstrategiens 

proces kan ses på bilag 2.

Bosætningsstrategien er Byrådets beslutning om overordnede mål og strategiske indsatser for 

fremme af bosætningen i kommunen. En opfølgende handleplan vil pege på konkrete indsatser, 

som skal iværksættes for at opnå målene i strategien.

Bosætningsstrategiens tilblivelse

Den 27. maj 2020 besluttede Byrådet, at målgruppen for bosætningsstrategien skal være de 25-

40 årige og børnefamilier. Administrationen har derfor taget udgangspunkt i denne målgruppe i 

udarbejdelsen af udkast til bosætningsstrategien.

Grunden til dette valg skyldes, at det er den målgruppe, som allerede vælger at flytte til 

Frederikssund Kommune, fordi kommunen matcher gruppens præferencer. Med lidt større indsats 

kan Frederikssund Kommune formentligt få endnu flere fra denne målgruppe til at vælge 

kommunen som fremtidigt hjemsted.



Udvalget for By og Land har foretaget mange analyser, fået inspiration fra Statens 

Byggeforskningsinstitut og afholdt adskillige møder og workshops med by- og landsbylaug. Alle 

disse forberedende arbejder har givet inspiration til bosætningsstrategien.

Herudover har udvalget foretaget undersøgelser blandt ejendomsmæglere, tilflyttere, fraflyttere 

mv. På den baggrund er der udarbejdet en analyse, der viser hvilke værdier og præferencer 

borgerne har i forhold til Frederikssund Kommune (de stedbundne værdier - kommunens styrker):

Unik beliggenhed i et landskab med adgang til natur og hele 3 kyststrækninger•

Både land- og bysamfund med gode boliger til fornuftige priser•

Attraktive lokalsamfund med lokale ildsjæle og gode muligheder for aktivt friluftsliv•

Plads til bolig- og erhvervsudvikling i nye moderne bydele•

Skoler og institutioner i by og på land•

Varieret handelsliv i flere af kommunens byer•

Gode forbindelser og nem adgang til regionalt arbejdsmarked og uddannelse i 

Hovedstadsregionen

•

Ovenstående styrker har stor betydning for målgruppen 25-40 årige og børnefamilier (og mange 

andre), når de skal flytte og vælge Frederikssund Kommune som hjemsted, jf. analyserne som 

Udvalget for By og Land har udarbejdet i 2018-2020 (bilag 3 og bilag 4). Derfor er dette 

grundlaget for udkastet til bosætningsstrategi, som også er i tråd med en række allerede vedtagne 

politikker, planer og strategier i kommunen, herunder kommunens planstrategi, kommunens vision 

om gode forbindelser mv.

I udkast til Bosætningsstrategi 2021 er der også fundet inspiration hos de kommuner, som 

Udvalget for By og Land har besøgt (Inspirationsmateriale fra Lejre, Halsnæs, Silkeborg, 

Odsherred kommuner kan ses på bilag 5).

Udkast til Bosætningsstrategi 2021 kan ses på bilag 6.

Målsætninger for befolkningstilvækst

Frederikssund Kommunes befolkningsprognose viser 48.000 indbyggere i 2032, bilag 7.

Udvalget for By og Land har peget på, at befolkningstilvæksten må forventes yderligere styrket, 

såfremt en ny motorvej realiseres, og boligudviklingen i Vinge kommer godt i gang. 

Bosætningsstrategien rummer derfor en politisk målsætning om, at kommunen har 65.000 

indbyggere i 2050.



Hvis målet om at blive 65.000 indbyggere i 2050 skal nås, skal den gennemsnitlige nettotilflytning 

til kommunen fra år 2020 være på 670 borgere/året. Nettotilflytningen var i 2018 på 135 og i 2019 

på 39. Politiske strategier åbner mulighed for at sætte ambitiøse mål, og det har været et ønske 

med Bosætningsstrategi 2021 at fastlægge et mere ambitiøst mål for befolkningsudviklingen i 

Frederikssund Kommune.

Med udgangspunkt i udkast til Bosætningsstrategi 2021 ønsker Udvalget for By og Land, 

fagudvalgets drøftelse af nedenstående spørgsmål:

Hvilke overvejelser afstedkommer bosætningsstrategien i forhold til fagudvalgets fremtidige 

virke, og hvorledes ser fagudvalget på øget bosætning i relation til at skabe yderligere tilbud i 

Frederikssund Kommune?

•

Hvorledes kan fagudvalget anvende bosætningsstrategiens værdier i sit øvrige strategi- og 

politikarbejde?

•

Har fagudvalget allerede nu forslag til indsatser og aktiviteter til Udvalget for By og Land, som 

skal indgå i det videre arbejde med bosætningsstrategien?

•

Sagen er sendt i høring i Handicaprådet og Ældrerådet. Eventuelle høringssvar fremsendes til 

udvalgets medlemmer hurtigst muligt.

Handicaprådets høringssvar:

Handicaprådet synes, der er gjort et stort og flot analysearbejde, som baggrund for udarbejdelse 

af bosætningsstrategien. Det er vigtigt, at indsatsen prioriterer lokale uddannelses- og 

jobmuligheder, især i betragtning af den målgruppe der er prioriteret (25-40-årige og 

børnefamilier), ligesom det er vigtigt at styrke de lokale fællesskaber, så de kan rumme borgernes 

forskelligheder og give tilflyttere lyst til at engagere sig i lokalsamfundet og dermed få en mere 

varig tilknytning til Frederikssund Kommune.

Ældrerådets høringssvar:

Frederikssund Kommune ønsker ifølge bosætningsstrategien at satse på at tiltrække borgere i 

alderen 25-40 år, hvilket hovedsagelig vil sige børnefamilier, hvilket i sig selv kan være fornuftigt 

nok. Man skal blot huske på, at det er den samme strategi de fleste af vores omegnskommuner 

også har. Det harmonerer i øvrigt dårligt med, at der pt. i Frederikssund opføres et massivt antal 2 

og 3-værelses boliger på 65-90 m 2 . Disse boliger er næppe tiltænkt børnefamilier. Ældrerådet 

håber, at beslutningstagerne husker på, at børnefamilier - ud over at tilføre skattekroner - også 

koster mange ressourcer i form af udgifter til børnepasning og skolegang.



Angående målgruppen ser Ældrerådet gerne at målgruppen udvides til 60 år, da de 40- 60 betaler 

mere i skat og har et lille kommunalt forbrug.

Ældrerådet tvivler på at bosætningen i Frederikssund Kommune skulle stige med 500- 660 

borgere de næste mange år.

Ældrerådet genfremsætter sit tilbud om at gennemføre en analyse af de +60-åriges boligønsker, 

hvis administrationen vil udsende analysematerialet.

Med disse bemærkninger tager Ældrerådet den foreløbige bosætningsstrategi til efterretning.

Økonomi

Drøftelse af Bosætningsstrategi 2021 har isoleret set ingen bevillingsmæssige konsekvenser, idet 

det dog skal bemærkes, at ændringer i den langsigtede demografiske udvikling kan have 

betydelige økonomiske indvirkninger.

Indstilling

Centerchefen for By og Landskab indstiller over for Social- og Sundhedsudvalget, at:

Drøfte udkast til Bosætningsstrategi 2021.1. 

Drøfte Udvalget for By og Lands fremsendte spørgsmål.2. 

Beslutning

Social- og sundhedsudvalget drøftede bosætningsstrategien.

Udvalget har følgende høringssvar:

Nærhed i sundhed er vigtigt, derfor ønsker Social- og sundhedsudvalget, at Frederikssund 

Hospital og og de gode muligheder for at etablere et kommende regionalt sundhedshus her, bør 

medtages i strategien.

Under afsnittet om hverdagslivet vil Social- og Sundhedsudvalget gerne opfordre til, at hele 

barnets opvækst kommer i fokus. Perioden fra før fødsel og frem til daginstitution mangler. Der 

kan med fordel henvises til sundhedsplejens indsats for barnet og dets familie.



Social- og Sundhedsudvalget ønsker desuden, at der i samme afsnit refereres til Frederikssund 

Kommunes fokus på sundhed for alle borgere - fysisk, social og mental trivsel. Der kan evt. være 

en reference til kommunens sundhedspolitik.

Bilag 1 - Beskrivelse af geomatic metode•

Bilag 2 - Procesplan•

Bilag 3 - Opsamlende rapport•

Bilag 4 - Frederikssund Kommunes markedsposition•

Bilag 5 - Præsentationer fra inspiration til bosætning•

Bilag 6 - Bosætningsstrategi udkast•

Bilag 7 - Befolkningsprognose 2020•

5  Boblberg.dk

Sagsfremstilling

Den 8. juni 2020 fremlagdes Social og Sundhedsudvalget oplæg vedr. Boblberg.dk til brug for en 

drøftelse af, hvorvidt et fremtidigt samarbejde skulle indgås. Oplægget indeholdt bl.a. tidligere 

erfaringer omkring samarbejdet med Boblberg.dk. Social og Sundhedsudvalget valgte at 

videresende forslaget til budgetforhandlinger for 2021-24 med følgende budgettekst:

Social og Sundhedsudvalget besluttede på deres møde den 8. juni 2020, at videresende forslaget 

til budgetforhandlinger for 2021-24 om tilkøb af IT-platformen Boblberg.

Boblberg.dk er Danmarks største digitale borger-til-borger platform. Det er en digital platform, som 

hjælper borgerne med at skabe sociale relationer og sundhedsfællesskaber.

Boblberg er udviklet i samarbejde mellem tre kommuner, 2.500 brugere fra hele landet og en 

række organisationer inden for kultur, fritid, sundhed og det frivillige område. Missionen er at 

højne og fremme et mangfoldigt fritidsliv, som styrker de sociale fællesskaber i de enkelte 

kommuner. Boblberg.dk samarbejder med en række organisationer og foreninger om at styrke 

den fysiske, mentale og sociale sundhed. Seneste tiltag er samarbejdet med Dansk Røde Kors 

"SnakSammen.dk", som er et strategisk samarbejde for at styrke fællesskabet og bekæmpe 

ensomheden i Danmark. Sammen har Dansk Røde Kors og Boblberg et fælles mål om at få 

500.000 med i fællesskabet inden udgangen af 2022.

I juni 2016 besluttede Fritidsudvalget, at Frederikssund Kommune skulle indgå et samarbejde 

med Boblberg.dk. Aftalen trådte i kraft 1. september 2016 og udløb den 28. februar 2018. Den 1. 

marts 2018 drøftede det daværende Fritids- og Kulturudvalg, hvorvidt samarbejdet med 

http://www.frederikssund.dk/api/agendaitem/dd77ff91-e75c-476c-9021-62141973c368/document/f4e8c63d-0f9f-4bdc-b358-6c76e819d1f5/bilag-1-beskrivelse-af-geomatic-metode
http://www.frederikssund.dk/api/agendaitem/dd77ff91-e75c-476c-9021-62141973c368/document/6a656ef2-66f3-4b1b-87d0-cb87c6dda915/bilag-2-procesplan
http://www.frederikssund.dk/api/agendaitem/dd77ff91-e75c-476c-9021-62141973c368/document/23265d58-7d8f-4ab0-b5c7-c5fc298e06b6/bilag-3-opsamlende-rapport
http://www.frederikssund.dk/api/agendaitem/dd77ff91-e75c-476c-9021-62141973c368/document/8affacf7-0f12-41a9-acbc-d2f8c5dccde7/bilag-4-frederikssund-kommunes-markedsposition
http://www.frederikssund.dk/api/agendaitem/dd77ff91-e75c-476c-9021-62141973c368/document/d6a45f56-cbe3-44bc-9e2a-377adf33b983/bilag-5-praesentationer-fra-inspiration-til-bosaetning
http://www.frederikssund.dk/api/agendaitem/dd77ff91-e75c-476c-9021-62141973c368/document/f444d2bb-6691-4f0a-b032-d3fca0b4bc38/bilag-6-bosaetningsstrategi-udkast
http://www.frederikssund.dk/api/agendaitem/dd77ff91-e75c-476c-9021-62141973c368/document/f9336232-d8b4-4c8b-aa51-9dcdc5baffdf/bilag-7-befolkningsprognose-2020
http://www.frederikssund.dk/#item-5
http://www.frederikssund.dk/#item-5
http://www.frederikssund.dk/#item-5
http://www.frederikssund.dk/#item-5
http://www.frederikssund.dk/#item-5


Boblberg.dk skulle fortsætte. Samarbejdsaftalen mellem Frederikssund Kommune og Boblberg.dk 

havde været finansieret af Landsbypuljen, som blev nedlagt i 2018 som følge af kommunens 

økonomiske situation. Pt. har den digitale platform over 285.000 brugere, og mere end 40 

kommuner har tilsluttet sig platformen.

På Byrådsmødet den 5. november 2020 blev budgettet endeligt vedtaget. Finansiering af 

Boblberg.dk indgik ikke som en del af budgettet.

Administrationen har udarbejdet dette oplæg til beslutningsgrundlag for hvorvidt Udvalget skal 

indgå i et 2-årigt samarbejde med Boblberg.dk. Samarbejdsaftalen foreslås finansieret delvist af § 

18 midlerne og delvist af Rådgivningshusets budget, da det primært er denne målgruppe som 

Boblberg.dk henvender sig til.

Jvf. " Vejledning om det frivillige område efter serviceloven § 18" er det en betingelse, at den 

frivillige indsats er kernen i aktiviteterne. Tilskuddet skal fungere som en støtte til den specifikke 

frivillige indsats. Boblberg.dk leverer ikke i sig selv en frivillige indsats, men skaber rammerne for, 

at andre kan gøre det. Med udgangspunkt i Frederikssund Kommunes kriterier for anvendelse af 

puljemidlerne, er det en forudsætning for at opnå støtte, at indsatsen/aktiviteten er rettet mod 

særligt sårbare borgere i kommunen herunder eksempelvis de svageste medborgere med et ringe 

netværk. Frederikssund Kommunes mål med arbejdet omkring § 18 midlerne er bl.a. forebyggelse 

af sociale problemers opstående, styrke det sociale netværk og at inddrage borgerne i løsning af 

sociale problemer. Mål og Kriterier som Boblberg.dk lever op til.

Økonomiske faktorer

Den årlige udgift for Frederikssund Kommunes adgang til Boblberg.dk's online platform vil være 

kr. 84.000 eksklusiv moms - svarende til 7.000 kr. pr. måned. For efterfølgende år vil prisen blive 

reguleret 4,95 % årligt, da borgerantallet og supporthenvendelser stiger år for år. Raten vil have 

samme forfaldsdato som tidligere år. Abonnementet inkluderer:

Adgang til Boblbergs digitale platform•

Vedligeholdelse af platformen for at sikre en stabil drift•

Indsættelse af ressourcer ved nedbrud og fejl•

Mailsupport til alle Frederikssund Kommunes borgere•

Opstart og introduktionsmøde•

Et årligt opfølgningsmøde•

Besøg og opstartsmøder i 30 udvalgte afdelinger i Frederikssund Kommune•

Uddeling af flyers og kontakt til borgere i Frederikssund Kommune i minimum 30 dage under 

opstartsfasen

•



Boblberg deltager gerne aktivt i PR og dialogen med pressen sammen med Frederikssund 

Kommune, såfremt dette ønskes.

•

Forud for eventuel indgåelse af en aftale med Boblberg skal dokumentation for overholdelse af 

GDPR-regler og EU-lovgivning på området sikres.

Budgettet for §18 midlerne i 2021 er kr. 453.105. Ansøgningsfristen for § 18 midlerne var 1. 

november 2020. Administrationen har modtaget 42 ansøgninger, der tilsammen søger 598.513 kr.

Til sammenligning var budgettet i 2019 på 462.471 kr. med 38 ansøgninger, der tilsammen 

ansøgte om 704.608 kr. Der blev i 2019 i alt bevilget 462.471 kr.

Tildeling af § 18 midlerne forventes behandlet på Social og Sundhedsudvalgsmødet den 11. 

januar 2021.

Rådgivningshusets budget for 2021 er 2.947.697 kr. En to-årig aftale med Boblberg.dk finansieres 

med 50/50 mellem § 18-midlerne for 2021 og Rådgivningshusets budget for 2021.

Anvendelsen af Boblberg.dk skal følges løbende, og som minimum evalueres inden udløbet af 

aftaleperioden, der foreslås til at være to-årig.

Kultur- og Fritidschef Anders Munch Skovgren og frivillighedskonsulent Katrine Hastrup Jakobsen 

deltager under behandlingen af punktet.

Sagen er sendt i høring i Handicaprådet og Ældrerådet. Eventuelle høringssvar fremsendes 

hurtigst muligt til udvalgets medlemmer.

Handicaprådets høringssvar:

Handicaprådet er i princippet positive over for alle tiltag, som er henvendt til kommunens sårbare 

borgere – og synes derfor også godt om tankerne bag IT-platformen Boblberg. Det er imidlertid 

vigtigt at notere sig, at platformen IKKE i sig selv skaber en frivillig, social indsats, men alene 

skaber rammerne for, at andre kan gøre det.Handicaprådet er imidlertid IKKE enig i den 

foreslåede finansiering via §18 midler og Rådgivningshusets budget. Disse midler er målrettet en 

frivillig, social indsats samt borgere med fysiske, psykiske og sociale problemstillinger og deres 

pårørende.Som det fremgår af sagsfremstillingen, er der ansøgninger til §18 midlerne for 598.513, 

mens budgettet er på 453.105. Der er med andre ord ikke ”luft” i budgettet til at finde 

finansieringen (84.000) her – medmindre en række lokale ansøgninger skal have afslag. Det 

synes vi ikke er rimeligt – da der jo ikke er nogen garanti for, at IT-platformen vil blive anvendt til 



samme formål som disse. Vi synes heller ikke, Rådgivningshusets budget skal anvendes 

hertil.Vores anbefaling skal derfor være – helt i tråd med Social-og Sundhedsudvalgets 

oprindelige beslutning – at en evt. finansiering af platformen skal findes andetsteds.

Derudover kan det tilføjes, at Handicaprådet IKKE har kendskab til nogen borgere, der har 

erfaring med platformen.

Supplerende sagsfremstilling til Social- og Sundhedsudvalgets møde den 11. januar 2021:

Rådgivningshusets budget er på 2,9 mio. kr. og består udelukkende af lønudgifter. 

Rådgivningshuset har en normering på 5,5 medarbejdere. Finansieringen af de 84.000 kr. til 

Boblberg.dk via Rådgivningshuset kan i 2021 findes via der pt. er en ubesat stilling i 

Rådgivningshuset. Denne forventes besat senest 15. marts 2021. Lønsummen for de første 2 til 

2,5 måned af 2021 kan finansiere udgiften til Boblberg.dk i 2021.

Finansieringen af Boblberg.dk i 2022 tages op igen i efteråret 2021.

Sagen er sendt i høring i Handicaprådet og Ældrerådet. Eventuelle høringssvar fremsendes 

hurtigst muligt til udvalgets medlemmer.

Handicaprådets høringssvar:

Handicaprådet fastholder sit tidligere høringssvar – og synes principielt IKKE at lønmidler fra 

Rådgivningshuset skal konverteres til aktiviteter – især ikke, da der er tale om sårbare målgrupper 

som har behov for hurtigt råd, vejledning og støtte – hvilket kræver personale.

Ældrerådets høringssvar:

Den 8. juni 2020 fik Social-og Sundhedsudvalget forelagt et oplæg vedrørende Boblberg.dk til 

brug for drøftelse af, hvorvidt et fremtidigt samarbejde skulle indgås.

Boblberg.dk er udviklet i samarbejde mellem 3 kommuner.

Boblberg.dk er Danmarks største digitale borger-til-borger platform. Det er en platform, som 

hjælper borgerne med at skabe sociale relationer og sundhedsfællesskabe de næster.

Udvalget besluttede at videresende forslaget til budgetforhandlingerne 2021/24 om tilkøb af 

Boblberg.dk .
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På Byrådsmødet den 5. november 2020 blev budgettet vedtaget, men Boblberg.dk indgik ikke 

som en del af budgettet.

Administrationen oplyser, at den årlige udgift til Boblberg.dk udgør 84.000 kr. ekskl. moms. Det 

foreslås, at finansiering af 1 år foretages fra lønbudgettet i Rådgivningshusets budget 2021, og at 

finansieringen for 2022 tages op i efteråret 2021.

Ældrerådet er meget overrasket over, at administrationen foreslår, at man kan konvertere 

lønmidler til indkøb af 1. års Boblberg.dk .

Skal det mon forstås således, at lønbudgettet er for højt?

Finansiering af 2. år er ikke på plads. Brug af pga. 18 midler luftes.

Ældrerådet kan ikke tilslutte sig den foreslåede finansiering.

Vi henviser i øvrigt til vores høringssvar af 8. juni 2020, hvor vi kommenterer både økonomi og 

sikkerhed på platformen.

Økonomi

Indgåelse af samarbejdsaftale med Boblberg.dk har ingen bevillingsmæssige konsekvenser, idet 

udgiften til aftalen forudsættes afholdt inden for eksisterende bevillingsmæssige rammer.

Indstilling

Job og borgercenterchefen indstiller til Social og Sundhedsudvalget, at:

Beslutter om der skal indgås en 2-årig samarbejdsaftale med Boblberg.dk1. 

Historik

Indstilling Social- og Sundhedsudvalget, 30. november 2020, pkt. 123:

Kultur og Fritidschefen indstiller til Social og Sundhedsudvalget, at:

Godkende at der indgås en 2-årig samarbejdsaftale med Boblberg.dk1. 

Beslutning Social- og Sundhedsudvalget, 30. november 2020, pkt. 123: Sendes tilbage til 

administrationen mhp. at finde en anden finansiering.
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Beslutning

Social- og sundhedsudvalget beslutter at indgå en samarbejdsaftale med Boblberg.dk, og ønsker 

en status for brugen af Boblberg.dk forelagt i 4. kvartal samtidig med et forslag til finansiering af 

samarbejdet i 2022.

6  Forslag om samarbejdsaftale med den frivillige forening Medusa

Sagsfremstilling

Baggrund

I juni 2020 fik Frederikssund Kommune en henvendelse fra den frivillige forening Medusa, der 

arbejder med voldsramte kvinder, med et ønske om et samarbejde med Frederikssund Kommune. 

På den baggrund blev der den 23. juni afholdt et møde med foreningen (se bilag 1).

På Social og Sundhedsudvalgets møde i august 2020 behandlede udvalget i sag nr. 79 

henvendelsen om et samarbejde med Medusa.

Udvalget besluttede, at administrationen skulle arbejde videre med modeller for et evt. 

samarbejde med foreningen.

I den forbindelse skulle eventuelle bevillingsmæssige konsekvenser af et samarbejde med 

foreningen afklares, og af sagen fremgik det, at finansieringen af samarbejdet skulle afholdes 

indenfor socialpsykiatriens budget.

Siden udvalgsmødet i august 2020 - Partnerskabsprojekt med Danner m.fl.

Den 12. august 2020 blev der, i Uddannelsesudvalget, vedtaget at udbygge samarbejdet med 

Danner, der i forvejen er kommunens primære samarbejdspartner på området, med et 

partnerskabsprojekt mellem Danner, Nordsjællands Politi, to andre nordsjællandske kommuner og 

Frederikssund Kommune.

Målet med partnerskabsprojektet er at reducere følgerne af partnervold for voldsudsatte, og på lidt 

længere sigt, at hjælpe både voldsudsatte og voldsudøvere til at skabe et liv uden partnervold. 

Projektet indebærer opkvalificering af centrale medarbejdere hos politi og kommune, med viden 

om partnervold, styrkelse af koordinationen på tværs, samt styrkelse af samarbejdet med andre 

relevante aktører.

http://www.frederikssund.dk/#item-6
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Frederikssund Kommune bidrager med medarbejderressourcer målrettet relevante 

frontmedarbejdere. Selve projektet finansieres af fondsmidler efter ansøgning fra Danner.

I oktober 2020 blev der holdt et møde med Danner og Nordsjællands politi om 

partnerskabsprojektet, hvor blandt andet organiseringen af projektet samt en køreplan blev 

drøftet. Der blev nedsat en styregruppe med deltagelse af direktører for de tre kommuner, samt 

direktør for Danner og politidirektør for Nordsjællands Politi. Ligeledes blev der nedsat en 

projektgruppe, der skal stå for gennemførslen samt en følgegruppe, hvor Socialstyrelsen, 

praktiserende læger og krisecentre vil blive repræsenteret.

I oktober 2020 overgik Rådgivningshuset til Job og Borgercenteret, hvilket giver mulighed for at 

udvikle yderligere på Rådgivningshuset både opgavemæssigt og kompetencemæssigt, således at 

de voldsforebyggende opgaver, herunder rådgivning, individuelle samtaler, afholdelse af temaer 

mv. kan foretages via egne medarbejdere.

I forlængelse heraf er Job og Borgercenteret blevet inddraget i partnerskabsprojektet med Danner 

og Nordsjællands Politi, for at sikre større udbredelse i kommunen og hos alle enheder, der 

kommer i berøring med partnervold.

I december blev ansøgningsfristen for partnerskabsprojektet, efter et møde med Tryg Fonden, 

flyttet til marts 2021. Tryg Fonden er positiv overfor projektet og ser gerne en udbygning af 

indsatsmodellen og den konkrete udmøntning til alle frontmedarbejdere, der kommer i kontakt 

med borgere, der er udsat for partnervold.

I januar 2021 afholdes der en workshop med alle involverede parter, hvor bl.a. implementering og 

forankring i organisationerne bliver konkretiseret, således at den endelige ansøgning til 

Trygfonden kan blive færdiggjort.

Partnerskabsprojektet forventes påbegyndt i foråret 2021 og vil løbe over en 3 årig periode.

Forslag om model for samarbejdet med Medusa

Medusa er kommet med forslag til en samarbejdsmodel (se bilag 2).

Forslaget indebærer en kommunal støtte på kr. 100.000 om året i en 3-årig periode samt 

medarbejderressourcer svarede til 40.000 kr. pr. år. En samlet udgift på 140.000 kr. årligt.



I sagen fra august fremgik det, at udgiften kunne afholdes indenfor socialpsykiatriens budget. Hvis 

udgiften afholdes indenfor socialpsykiatriens budget, medfører den en reduktion på ca. ½ 

medarbejder i den socialpsykiatriske støtte – en reduktion der vil betyde, at der vil opstå en 

venteliste.

Partnerskabsprojektet med Danner og politiet vil som nævnt ovenfor inddrage andre relevante 

aktører, herunder krisecentre og frivillige organisationer. Medusa vil kunne være en relevant aktør 

at inddrage i den forbindelse.

Partnerskabsprojektet vil forventeligt give et bredt kompetenceløft hos alle parter, og især for 

frontmedarbejdere vil der skulle foregå en væsentlig kompetenceudvikling.

På denne baggrund er det administrationens samlede vurdering, at Frederikssund Kommune 

foreløbig skal fokusere på partnerskabsprojektet og fortsætte med at udbygge samarbejdet med 

Danner, og afvente at indgå en samarbejdsaftale med Medusa til der foreligger erfaringer fra det 

udbyggede samarbejde både eksternt med Danner, politiet, de øvrige to deltagende kommuner 

og andre aktører, herunder krisecentre og frivillige organisationer og internt i kommunen

Sagen foreslås derfor genoptaget ultimo 2021, når der foreligger en erfaringsopsamling fra 

partnerskabsprojektet med Danner m.fl. samt arbejdet med udviklingen af Rådgivningshuset.

Sagen er sendt i høring i Handicaprådet og Ældrerådet. Eventuelle høringssvar fremsendes til 

udvalgets medlemmer hurtigst muligt.

Handicaprådets høringssvar:

Handicaprådet er helt enig i målsætningen om at forebygge og afhjælpe partnervold. Det tyder på, 

at der er behov for et sådant anonymt tilbud, hvor voldsramte kan få rådgivning og støtte til et liv 

uden partnervold.

Handicaprådet har tidligere bakket op om den beskrevne partnerskabsaftale med Medusa.Vi er 

enige i, at der ikke skal være to ens tilbud til målgruppen – men det er vanskeligt at forholde sig til 

samarbejdet med Danner, da vi ikke har set, hvad dette konkret indeholder – ud over den meget 

korte beskrivelse i dagsordenen.

Ældrerådets høringssvar:



Social- og Sundhedsudvalget drøftede i august 2020 et samarbejde med foreningen Medusa. 

Foreningen Medusa er en frivillig organisation, hvis formål er at forebygge og afhjælpe partnervold 

og anden kønsrelateret vold, herunder vold i nære relationer.

Samtidig besluttede Uddannelsesudvalget at udbygge samarbejdet med Danner i et 

partnerskabsprojekt mellem Danner, Nordsjællands politi, to andre Nordsjællandske kommuner og 

Frederikssund Kommune i et 3- årigt projekt.

Det indstilles, at sagen tages til efterretning og genoptages i november 2021.

Ældrerådet mener stadig, at det vil være en god ide at indlede et samarbejde med Medusa, men 

er enig i at Partnerskabsprojektet skal køres i gang først.

Økonomi

Fortsættelse af samarbejdet med kvindekrisecenteret Danner har ingen bevillingsmæssige 

konsekvenser, idet samarbejdet forudsættes afholdt inden for eksisterende bevillingsmæssige 

rammer.

Indstilling

Job og Borgercenterchefen indstiller til Social og Sundhedsudvalget, at:

1. Sagen tages til efterretning og genoptages til november 2021.

Beslutning

Taget til efterretning.

Partnerskabsaftale Frederikssund kommune og foreningen Medusa - et liv uden vold 151020•

23-06-2020 Notat fra møde med Foreningen Medusa 1•

7  Orientering om lægedækning i Frederikssund Kommune

Sagsfremstilling

Social- og Sundhedsudvalget ønskede den 13. januar 2020 i sag nr. 6 om Investeringsplan 2021-

2030 at tilføje muligheden for at understøtte lægehuse i investeringsstrategien. I forlængelse heraf 

fremlægges med denne sag en kort undersøgelse af eventuelle udfordringer med lægedækning i 

Frederikssund Kommune med afsæt i data fra regionen samt den seneste lægehøring i oktober 

2020, se .
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For at sikre lægedækning til alle borgere i Region Hovedstaden vurderer og fastsætter regionen 

hvert år kapaciteten i almen praksis for det kommende år. Som udgangspunkt for dette skal 

regionen, jf. overenskomst om almen praksis § 3, foretage en høring af alle almen praksisser i 

regionen. Det kommunale lægelige udvalg (KLU) følger lægedækningen i Frederikssund 

Kommune jævnligt. Til orientering har 2 lægehuse i henholdsvis Frederikssund og i Skibby i 2020 

kontaktet kommunen med henblik på at få støtte til køb af deres lægehuse.

Status på lægedækning i Frederikssund Kommune

Frederikssund Kommune vurderes ikke til at være lægedækningstruet i 2020 i henhold til 

praksisplanen. Se vedlagte kortlægning af lægedækningen i almen praksis i Frederikssund 

Kommune.

Der er i alt 11 praksisklinikker i kommunen, hvoraf fem har åbent for tilgang af patienter svarende 

til 45 % åbne praksisser. Til sammenligning har i alt 40 % af praksisser åbent for tilgang i 2020 i 

Region Hovedstaden. I de 11 praksisklinikker omfatter i alt 29 lægekapaciteter, som er fordelt på 

30 praktiserende læger.

Det gennemsnitlige antal sikrede patienter pr. lægekapacitet er 1.594 i Frederikssund Kommune. 

Det er under minimumsgrænsen på 1.600 patienter pr. lægekapacitet i henhold til Overenskomst 

om almen praksis.

De 11 almene praksisklinikker fordeler sig således geografisk i kommunen:

1 praksisklinik i Jægerspris•

3 praksisklinikker i Skibby•

1 praksisklinik i Slangerup•

6 praksisklinikker i Frederikssund•

Ifølge Danmarks Statistik forventes Frederikssund Kommune at have en mindre 

befolkningstilvækst på 555 borgere i perioden 2021-2025. I 2021 forventes tilvæksten at være på 

134 borgere. Tilvæksten på 134 borgere i 2021 vil højest sandsynligt ikke udløse en ny kapacitet 

fra regionen (ydernummer), idet en kapacitet skal varetage mellem 1.600 og 2.700 borgere. 

Ydernummer er det nummer, som en privatpraktiserende læge er tildelt fordi lægen yder 

behandlinger for den offentlige sygesikring. Det er en betingelse for afregning af honorarer med 

sygesikringen, at den praktiserende læge har et ydernummer, og tildelingen af ydernumre er 

begrænset af behovet for den pågældende sundhedsydelse i det pågældende lokalområde. 



Grundet at det gennemsnitlige antal sikrede patienter pr. lægekapacitet i Frederikssund Kommune 

ligger tæt på minimumsgrænsen, vil den mindre befolkningstilvækst kunne håndteres inden for 

den allerede eksisterende kapacitet.

Til trods for at lægedækningen ser fornuftig ud og der er tilstrækkelig med kapacitet, kan de 

praktiserende læger godt opleve udfordringer med at sælge eller rekruttere læger til deres praksis. 

Lægernes gennemsnitsalder i Frederikssund Kommune er 55 år - i Region Hovedstaden er den 

samlet set 52 år. Der ses en stigning siden 2015 af læger i den pensionsmodne alder i 

Frederikssund Kommune. I juli 2015 var 17 % af lægerne 60 år eller ældre. I juli 2020 var 33 % af 

lægerne 60 år eller ældre.

I forbindelse med regionens lægehøring i oktober 2020 har fire praksisser i Frederikssund 

Kommune tilkendegivet, at én eller flere læger har planer om at stoppe inden for de næste tre år. I 

disse situationer kan der opleves rekrutteringsudfordringer for lægerne. Regionen har iværksat 

forskellige initiativer til læger, der ønsker at sælge praksis:

Der kan udarbejdes en generationsskifteaftale

For at lette praksisoverdragelsen kan en praktiserende læge ansøge samarbejdsudvalget om 

tilladelse til, at ansætte en speciallæge i almen medicin. Ansættelsen kræver ikke, at der er 

en ledig lægekapacitet. Senest efter 6. mdr. skal lægerne indgå i kompagniskabspraksis af en 

varighed på maksimalt fem år. Efter max fem år skal der ske fuldstændig overdragelse.

•

•

Der kan etableres en delepraksis

Ved delepraksis forstås, at der optages en ekstra læge som delekompagnon eller som ansat i 

praksis i forhold til den eller de tildelte lægekapaciteter. Dette skal tilgodese læger med behov 

for nedsat arbejdsmængde i almen praksis.

•

•

Der kan søges om nedsat patienttal

Mulighed for nedsat patienttal til læger over 60 år eller til yngre ny-rekrutterede læger•

•

KAP-H i Region Hovedstaden kan besøge klinikken:

Organiseringsteamet i KAP-H tilbyder besøg til alle – også de trængte klinikker. 

Praksisbesøgene kan fx dreje sig om følgende emner, som kan have relevans for praksis i 

ophør: Gennemgang af klinikkens personaleopbygning, Personalehåndtering og pleje, 

Patientsikkerhed m.v.

•

•

En mere udførlig oversigt over regionens initiativer er vedlagt sagen.

Sagen er sendt i høring i Handicaprådet og Ældrerådet. Eventuelle høringssvar fremsendes 

hurtigst muligt til udvalgets medlemmer.

Handicaprådets høringssvar:



Handicaprådet tager orienteringen til efterretning.

Ældrerådets høringssvar:

Punktet er en orientering til Udvalget om, hvad Frederikssund Kommune kan gøre for at 

understøtte lægehusene.

Ældrerådet mener, at alle gode initiativer for at understøtte vores lægehuse er velkomne, så vi 

ikke kommer til at mangle praktiserende læger i kommunen.

Økonomi

Kortlægning af lægedækning i Frederikssund Kommune har ingen bevillingsmæssige 

konsekvenser.

Indstilling

Centerchef for Sundhed og Forebyggelse indstiller til Social- og Sundhedsudvalget, at:

Tage kortlægningen om lægedækning i Frederikssund Kommune til efterretning.1. 

Beslutning

Taget til efterretning.

Lægedækning Frederikssund dec. 2020•

Tilbud til læger der ønsker ophør•

8  Kortlægning af snusforbrug i Frederikssund Kommune

Sagsfremstilling

Social- og Sundhedsudvalget forelægges med denne orienteringssag en gennemgang af snus og 

reglerne omkring salg af dette, samt en kortlægning af snusforbruget blandt unge i Frederikssund 

Kommune.

Grundet Covid-19 situationen er denne sagsfremstilling blevet udskudt. Sagen forelægges Social- 

og Sundhedsudvalget, da udvalget i marts 2020 (sag nr. 30) vedtog årsplanen for 

Sundhedspolitikkens indsatser i 2020. I årsplanen indgår en målsætning om at reducere antallet 
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af unge, der bruger snus. På baggrund af en kortlægning og tilgængelig viden på området om 

snusforbruget i Frederikssund Kommune udarbejdes en plan for, hvilke eventuelle forebyggende 

indsatser og behandlingstilbud som kommunen skal iværksætte.

Både snus og tyggetobak indtages oralt og kaldes røgfri tobak, idet de ikke frigiver røg, når de 

bruges. Tyggetobak er groftskåret og forarbejdet, så det kan tåle at blive tygget på, mens snus er 

pulveriseret tobak. Begge produkter er doseret i små portionsposer. De ser derfor ens ud, og det 

kan være svært at skelne dem fra hinanden. Fælles EU-regler betyder, at det er ulovligt at sælge 

snus i Danmark. Tyggetobak er ikke omfattet af disse regler, og det er derfor fortsat tilladt at 

sælge tyggetobak. I daglig tale omtales tyggetobak ofte som snus. Snus vil i denne 

sagsfremstilling dække over både snus og tyggetobak.

Snus indeholder ligesom andre former for tobak blandt andet nikotin. Nikotin påvirker hjerte-

karsystemet – blandt andet puls og blodtryk. Nikotin er stærkt afhængighedsskabende, og unge er 

særligt følsomme over for nikotin, da hjernen først er færdigudviklet i midten af 20’erne. Nikotin 

kan have en negativ indvirkning på hjernens udvikling for unge. Snus indeholder også 

kræftfremkaldende og skadelige stoffer ligesom alt andet tobak. Der er dog stor variation i 

mængden af kræftfremkaldende stoffer i de forskellige produkter. Svensk snus indeholder 

eksempelvis færre af de kræftfremkaldende nitrosaminer end amerikansk snus. Undersøgelser 

peger på, at snus og øger risikoen for kræft i mundhulen, spiserøret og bugspytkirtlen. Vi kender 

ikke til undersøgelser af kræftrisikoen ved dansk tyggetobak. Snus har også en negativ 

indvirkning på tandsundheden.

Kortlægning af snusforbruget blandt unge i Frederikssund Kommune

Undersøgelser viser, at snus og røgfri tobak er mere udbredt blandt unge end den øvrige 

befolkning. Ifølge en rapport fra Kræftens Bekæmpelse er snus og tyggetobak mest udbredt 

blandt drenge i alderen 15-24 år. I Ungeprofilundersøgelsen 2019/2020 for Frederikssund 

Kommune er der blandt andet spurgt ind til brugen af snus blandt kommunens unge. Ca. 1200 

elever fra udskolingen og ca. 730 unge fra Campus Frederikssund har deltaget.

Ungeprofilundersøgelsen blandt kommunens udskolingselever viser, at:

2 % bruger snus hver dag.•

4 % bruger snus dagligt eller jævnligt.•

Ungeprofilundersøgelsen er også gennemført på Campus i Frederikssund. De unge er her mellem 

15 og 25 år. Ungeprofilundersøgelsen blandt elever på Campus viser, at:

9 % bruger snus hver dag.•



18 % bruger snus dagligt eller jævnligt.•

Til sammenligning er der ifølge Sundhedsstyrelsen blandt de 15-24-årige i Danmark:

5,8 %, der bruger snus hver dag.•

Forebyggende indsatser

Hvis man som ung begynder at bruge snus, bliver man fortrolig med tobak og risikerer at blive 

afhængig af nikotinen. Det er dog ikke entydigt, om snus øger risikoen for, at man begynder at 

ryge cigaretter. Generelt mangler der mere forskning på området. Der er endnu ikke specifikke 

forebyggelsestiltag fra Sundhedsstyrelsen rettet mod snus og tyggetobak. Det anbefales, at snus 

og tyggetobak inkluderes i kampagner og forebyggelsesinitiativer, der er målrettet mod at få unge 

til at stoppe med at ryge.

Udenlandske undersøgelser har vist, at det er vigtigt at inddrage den kommunale tandpleje, da 

tandplejepersonalet kan tage brug af tobak og snus op med den unge. Endvidere konkluderes 

det, at interventioner skal fokusere på at skabe understøttende røgfrie miljøer, herunder at skolers 

tobakspolitik også inkluderer snus og tyggetobak.

Snus og tyggetobak er en del af røgfri skoletid, der forventes implementeret som en del af 

Tobaksaftalen på Frederikssund Kommunes folkeskoler 1. januar 2020. Sundhedsplejen og 

Tandplejen i kommunen er også mulige aktive medspillere i forebyggelsen. Administrationen er i 

øjeblikket i gang med at udarbejde en plan for, hvilke eventuelle forebyggende indsatser og 

behandlingstilbud kommunen iværksætter for snus. Området er fortsat så nyt, at der ikke fra 

Sundhedsstyrelsens hjemmeside foreligger direkte anbefalinger til kommunale indsatser.

Betydning af Røgfri skoletid på Campus

Campus Frederikssund indførte i et partnerskab med Kræftens Bekæmpelse, Hjerteforeningen, 

Steno Diabetes Center Copenhagen og Frederikssund Kommune røgfri skoletid pr. 1. januar 

2020. Kommunen har i den forbindelse tilbudt rygestophold specifikt for unge på Campus. Der har 

indtil nu ikke været tilbudt hold med specifikt fokus på snus, men som en kombination af 

afvænning af cigaretrygning og/eller snus. Flere af eleverne ryger også både traditionel tobak og 

bruger snus. Der findes desuden flere nationale digitale rygestoptilbud, men heller ingen af dem er 

rettet specifikt mod snus.

Røgfri skoletid lader til at have en påvirkning på unges snusforbrug. Både Frederikssund 

Gymnasie og U-nord på Campus har selv lavet en rundspørge i september i 2019 (før Campus 

indførte røgfri skoletid) og igen i 2020 (efter indførsel af røgfri skoletid).



Undersøgelsen viser, at:

10 % færre af eleverne på U-nord bruger snus efter røgfri skoletid er indført.•

2,5 % færre af eleverne på gymnasiet bruger snus efter røgfri skoletid er indført.•

4% færre af eleverne på gymnasiet bruger snus til festerne.•

Det kan således formodes, at røgfri skoletid har en positiv virkning på snusforbruget blandt de 

unge på Campus Frederikssund.

Sagen er sendt i høring i Handicaprådet og Ældrerådet. Eventuelle høringssvar fremsendes 

hurtigst muligt til udvalgets medlemmer.

Handicaprådets høringssvar:

Handicaprådet tager orienteringen til efterretning.

Ældrerådets høringssvar:

Kortlægningen retter sig mod unge på undervisningsinstitutionerne.

Ældrerådet tager orienteringen til efterretning og bifalder ubetinget de beskrevne tiltag.

Økonomi

Orientering om snusforbruget blandt unge i Frederikssund Kommune har ingen bevillingsmæssige 

konsekvenser.

Indstilling

Centerchef for Sundhed og Forebyggelse indstiller til Social- og Sundhedsudvalget, at:

Orientering og kortlægning af snusforbruget blandt unge i Frederikssund Kommune tages til 

efterretning.

1. 

Beslutning

Taget til efterretning.

Social- og sundhedsudvalget ser med stor alvor på omfanget af de unges snusforbrug, og ser 

frem til flere initiativer omkring forebyggelse og behandling i forbindelse med snus, der kommer til 

at fremgå af den nye handleplan for sundhedspolitikken. Denne behandles på udvalgets møde i 

februar 2021.



9  Effekten af omorganiseringen i Voksenstøtte og Hjælpemidler

Sagsfremstilling

Social- og Sundhedsudvalget forelægges her en orientering om status på og effekten af 

etableringen af en fælles myndighedsafdeling i Center for Voksenstøtte og Ældre. Social- og 

Sundhedsudvalget blev den 3. februar 2020 forelagt en sag om status på omorganiseringen (sag 

23).

Sagen forelægges parallelt for Velfærdsudvalget og Social- og Sundhedsudvalget.

Baggrund

Som led i en tilpasning af den administrative organisering blev de to myndighedsafdelinger i det 

daværende Ældre og Social Service, Voksenafdelingen og Visitationen, lagt sammen til ét fælles 

myndighedsområde per 1. oktober 2018. Afdelingen kom til at hedde ”Myndighed”, men skiftede 

fra 1. oktober 2020 navn til ”Voksenstøtte og Hjælpemidler”.

Målene med at lægge de to myndighedsafdelinger sammen var at gøre opgavevaretagelsen mere 

effektiv og robust, at styrke helhedsorienteringen og koordineringen af ydelser og at skabe et 

bedre fagligt miljø og tværfaglighed. Derudover skulle sammenlægningen styrke myndighedens 

rolle i at koordinere borgerens forløb på tværs af afdelinger og andre aktører, så borgeren i højere 

grad oplever et sammenhængende og effektivt forløb.

Voksenstøtte og Hjælpemidler har efter sammenlægningen en betydelig volumen med over 2.300 

borgere, der modtager en eller flere visiterede ydelser. Herunder er der cirka 450 borgere, der 

modtager ydelser på socialområdet, og cirka 1.100 borgere, der modtager personlig og praktisk 

hjælp efter servicelovens § 83 eller rehabiliteringsforløb efter servicelovens 83a. Derudover har 

omkring 1.500 borgere en visitation til hjælpemidler.

Sammenlægningen indebar en reduktion på i alt tre årsværk fra 2019-2021 (ét årsværk om året) 

ud af en samlet afdeling på omkring 50 medarbejdere. Afdelingen er reduceret som planlagt og 

reduktionen er sket ved naturlig afgang.

Status på og effekt af sammenlægningen

Voksenstøtte og Hjælpemidler er godt på vej i forhold til at yde en helhedsorienteret 

sagsbehandling. Myndighedsafdelingen er efter sammenlægningen blevet væsentligt bedre til at 

sammensætte tværgående indsatser med udgangspunkt i borgerens samlede situation og behov i 

http://www.frederikssund.dk/#item-9
http://www.frederikssund.dk/#item-9
http://www.frederikssund.dk/#item-9
http://www.frederikssund.dk/#item-9
http://www.frederikssund.dk/#item-9


sager, der kræver både en sundhedsfaglig og en socialfaglig vurdering. Det fælles IT-system Cura 

understøtter sammenhængen, ved at myndighedspersonerne let kan få et samlet overblik over 

borgerens indsatser.

De vedtagne kvalitetsstandarder for 2021 har et øget fokus på fleksibilitet og et helhedsorienteret 

hensyn til borgerens mere individuelle og konkrete behov. Dette forventes at styrke effekten af at 

arbejde med en samlet sundheds- og socialfaglig myndighedsopgave. Til kvalitetsstandarderne 

for 2022 vil der blive arbejdet yderligere med at gøre standarderne mere fleksible.

Voksenstøtte og Hjælpemidler arbejder med at inddrage borgernes oplevelse af 

sagsbehandlingen i udviklingen af afdelingen. Herunder vil resultaterne af 

brugertilfredshedsundersøgelsen for borgere med personlig og/eller praktisk hjælp blive inddraget.

Der arbejdes fortsat med at udvikle og effektivisere opgaveløsningen i afdelingen. Det sker 

igennem kompetenceudvikling og øget uddelegering af beslutningskompetence til medarbejderne 

samt ved et tydeligere skel mellem, hvornår en borgersag kræver grundig og detaljeret 

sagsbehandling, og hvornår det vejer tungere, at borgeren modtager indsatsen rettidigt. Dette skal 

blandt andet bidrage til at sikre overholdelse af sagsbehandlingstiderne, så borgerne oplever 

hurtige og fagligt kvalificerede svar på ansøgninger om støtte.

Afdelingen udvikles også igennem et fortsat arbejde med Fælles Sprog III-metoden, som blandt 

andet skal understøtte sammenhængen i borgerens forløb på tværs af myndighed og udfører. På 

socialområdet skal der i 2021 arbejdes med metoden Fælles Faglige Begreber. Denne skal 

understøtte sammenhængen i borgers forløb, fordi der vil være fokus på at beskrive borgerens 

udvikling frem for borgerens tilstand. Fælles Faglige Begreber vil også styrke sammenhængen 

mellem myndighed og udfører, idet metoden netop handler om at tale det samme sprog omkring 

indsatserne for borgeren.

Fra 1. oktober 2020 er myndighedsansvaret for en del af den socialpædagogiske støtte efter § 85 

flyttet fra Voksenstøtte og Hjælpemidler til Job og Borgercentret. Voksenstøtte og Hjælpemidler 

arbejder med at afklare, hvordan der fremadrettet sikres sammenhæng til § 83-området, for 

eksempel i de tilfælde, hvor borgeren både modtager personlig eller praktisk hjælp efter 

servicelovens § 83 og under 5 timers socialpædagogisk støtte efter § 85.

Målene for etablering af den fælles myndighed er konkretiseret i en udviklingsplan med fire 

såkaldte målbilleder, som afdelingen har arbejdet med siden sammenlægningen. De fire 

målbilleder samt en gennemgang af status og effekten med udgangspunkt i hvert af de fire 

målbilleder er vedlagt som bilag.



Fysisk placering

Voksenstøtte og Hjælpemidler har siden sammenlægningen været placeret på Østergården. I 

forbindelse med samlingen af administrationen på færre adresser forventes det, at der etableres 

to samtalerum på Østergården til møder med borgerne, som skal leve op til samme 

sikkerhedsstandard som samtalerum på Rådhuset.

Sagen er sendt i høring i Handicaprådet og Ældrerådet. Eventuelle høringssvar fremsendes til 

udvalgets medlemmer snarest muligt.

Handicaprådets høringssvar:

Handicaprådet synes, det er positivt med det øgede fokus på sammenhæng og effekt for 

borgerne samt på den tidlige indsats. Vi ser derfor frem til at få resultaterne af 

brugerundersøgelsen af borgerne.

Ældrerådets høringssvar:

Udvalget bliver her forelagt de tiltag, man har iværksat og agter at iværksætte, i forhold til 

omorganiseringen i Voksenstøtte og Hjælpemidler. Der er desværre intet i redegørelsen om, hvad 

man har opnået ved omorganiseringerne i oktober 2018 og igen i oktober 2020, hvor 

Voksenstøtte og Hjælpemidler blev etableret.

Intentionerne ser gode ud på papiret (Sammenhæng og effekt for borger, forebyggende og 

fremskudt indsats, sammenhængende tilbudsvifte, styrket koordinering), men vi mangler at se 

disse intentioner udmøntet i praksis, og frem for alt mangler vi at se den kompetenceudvikling af 

medarbejdere i organisationen, som det hele hviler på.

Ældrerådet takker for orienteringen, som tages til efterretning.

Der ses frem til at modtage resultat af brugertilfredshedsundersøgelse, ligesom Ældrerådet vil 

følge arbejdet med overholdelse af sagsbehandlingsfrister med interesse.

Økonomi

Orientering om status på etableringen af en fælles myndighedsafdeling i Center for Voksenstøtte 

og Ældre har ingen bevillingsmæssige konsekvenser.



Indstilling

Direktøren for Arbejdsmarked, Velfærd og Sundhed indstiller til Social- og Sundhedsudvalget, at:

Orienteringen tages til efterretning.1. 

Beslutning

Taget til efterretning.

Udviklingsplan Myndighed 2019 - de fire målbilleder•

Effekten af omorganisering af Myndighed, bilagt til udvalgssager januar 2021•

10  Orientering om ansættelse af praksiskonsulent i Frederikssund Kommune

Sagsfremstilling

Social- og Sundhedsudvalget orienteres med denne sag om ansættelse af en praksiskonsulent i 

kommunen i 10 timer månedligt.

I sag nr. 33 på Social- og Sundhedsudvalget den 9. april 2018 blev udvalget orienteret om status 

på samarbejdet mellem almen praksis og Frederikssund Kommune i det kommunalt-lægelige 

udvalg. I sagen fremgår, at Frederikssund Kommune ønsker at have en praksiskonsulent. Den 

tidligere praksiskonsulent opsagde sin stilling i 2017, og det har siden ikke været muligt at 

besætte stillingen.

Formålet med en praksiskonsulent er at facilitere samarbejdet mellem Frederikssund Kommune 

og de praktiserende læger med praksis i kommunen. Praksiskonsulenten beskæftiger sig med 

organisatoriske spørgsmål i samarbejdet mellem almen praksis og kommune.

Praksiskonsulenten skal med udgangspunkt i egen praksis og i fællesskab med Kommunalt 

Lægeligt Udvalg styrke samarbejdet og koordineringen mellem den kommunale og den 

lægefaglige verden. Arbejdet skal have fokus på udvikling og kvalitetssikring af nye kommunale 

sundhedsopgaver.

Jobfunktionen for praksiskonsulenten er vedlagt som bilag.

Der er nu en praktiserende læge i Frederikssund Kommune, som er interesseret i at blive 

praksiskonsulent i kommunen. Administrationen forventer, at praksiskonsulenten kan starte pr. 

1.2.2020. Praksiskonsulenten finansieres inden for rammen.
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Sagen er sendt i høring i Handicaprådet og Ældrerådet. Eventuelle høringssvar fremsendes 

hurtigst muligt til udvalgets medlemmer.

Handicaprådets høringssvar:

Handicaprådet tager orienteringen til efterretning – og glæder sig over, at det igen bliver muligt at 

få styrket samarbejdet mellem Frederikssund kommune og de praktiserende læger i området.

Ældrerådets høringssvar:

Ældrerådet tager indstillingen om ansættelse af praksiskonsulent til efterretning.

Økonomi

Orientering om ansættelse af praksiskonsulent har ingen bevillingsmæssige konsekvenser, idet 

ansættelsen afholdes inden for eksisterende bevilling.

Indstilling

Centerchef for Sundhed og Forebyggelse indstiller til Social- og Sundhedsudvalget, at:

Orienteringen om ansættelse af praksiskonsulent tages til efterretning.1. 

Beslutning

Taget til efterretning.

Praksiskonsulent, Stillings- og Funktionsbeskrivelse nov 2020•

11  Orientering om økonomiske konsekvenser ved demografiregulering af sundhedsplejen

Sagsfremstilling

Social- og Sundhedsudvalget ønskede den 10. august 2020 at få belyst konsekvenserne ved at 

lade sundhedsplejen demografiregulere.

Nedenfor beskrives konsekvenserne ved at demografiregulere sundhedsplejen. I forvejen er 

tandplejen på udvalgets område omfattet af demografiregulering, og som udgangspunkt beskrives 

konsekvenserne for Sundhedsplejen ud fra samme model som tandplejen. Til orientering er det 

resterende børneområde, skoler, dagtilbud mv. demografireguleret.
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Sundhedsplejens budget er samlet på 7,7 mio. kr. i 2020. Der er således tale om et væsentlig 

mindre budget end de øvrige områder, der demografireguleres. Til sammenligning er tandplejens 

budget mere end dobbelt så stort, og tandplejen har det mindste budget af de områder, der på 

nuværende tidspunkt demografireguleres.

Demografiregulering

Demografimodeller bruges til at beregne de økonomiske konsekvenser af en given demografisk 

udvikling og indeholder som regel forudsætninger for priser og mængder, der har betydning for de 

økonomiske konsekvenser. En demografiregulering vil derfor mere automatisk medføre, at 

budgettet reduceres i tider, hvor antal/mængde er faldende, mens budgettet udvides i tider, hvor 

antal/mængde er stigende. Alternativt vil eventuelle budgetændringer mere ad hoc via konkrete 

beregninger medtages i det årlige budgetarbejde.

Når der skal indføres demografiregulering af et område, vil der være behov for at fastlægge det 

tidspunkt, demografimodellen tager udgangspunkt i, da der kan være stor forskel på de 

økonomiske konsekvenser ved forskellige udgangspunkter.

Sundhedsplejens tilbud henvender sig primært til aldersgruppen fra 0-1 år samt 6-17 år, som 

derfor er målgruppen for en eventuel demografiregulering.

Udvikling i antal 0-17 årige

Befolkningsprognose 2020 for aldersgrupperne 0-17 år fremgår i vedhæftede bilag. Selvom det 

primært er de 0-1 årige samt 6-17 årige, der er målgruppe for sundhedsplejens tilbud indgår 

aldersgrupperne 0-17 år i figur 1 i bilaget, da udviklingen i disse aldersgrupper vil være med til at 

påvirke sundhedsplejen, hvis den demografireguleres.

Antallet af 0-17 årige har været faldende og forventes fortsat at falde frem mod 2024, hvorefter 

antallet af 0-17 årige igen forventes at stige.

Det er antallet af 6-17 årige, der driver det forventede fald i antallet af 0-17 årige (Se figur 2 i 

bilaget). Antallet af 0-5 årige forventes at stige støt i de kommende år.

Antalsmæssigt er det de 6-17 årige, der fylder mest, da de udgør ca. 70 % af de 0-17 årige.

Økonomiske konsekvenser ved demografiregulering



Nedenstående tager udgangspunkt i, at der er forskellige takster for aldersgrupperne, som lægger 

sig op ad tyngden af opgaverne. Det er vurderingen, at der bruges ca. 60 % på 0-1 årige og ca. 40 

% på 6-17 årige, mens der stort set ikke bruges ressourcer på 2-5 årige.

Med baggrund i sundhedsplejens budget for 2020 er taksten på 6.196 kr. pr. 0-1 årig og 473 kr. på 

6-17 årig. Med udgangspunkt i ovenstående befolkningsprognose vil en demografiregulering 

således medføre en udvidelse i sundhedsplejens budget på 259 t. kr. i 2022, 78 t. kr. i 2023, 104 t. 

kr. i 2024 og 94 t. kr. i 2025.

Det skal bemærkes, at hvis der tidligere havde været indført demografiregulering, ville budgettet 

for 2020 have været mindre end det rent faktisk er, da der har været et faldende børnetal den 

seneste periode. Eksempelvis ville budgettet have været reduceret med 0,6 mio. kr. fra 2010 og 

frem til 2020, hvis der allerede havde været indført demografiregulering hos sundhedsplejen.

Sagen er sendt i høring i Handicaprådet og Ældrerådet. Eventuelle høringssvar fremsendes til 

udvalgets medlemmer snarest muligt.

Handicaprådets høringssvar:

Handicaprådet tager orienteringen til efterretning.

Økonomi

Orientering om økonomiske konsekvenser ved demografiregulering af Sundhedsplejen har ingen 

bevillingsmæssige konsekvenser.

Indstilling

Centerchef for Sundhed og Forebyggelse indstiller til Social- og Sundhedsudvalget, at:

Ovenstående orientering tages til efterretning.1. 

Beslutning

Taget til efterretning. Udvalget ønsker at bilaget indgår som baggrundsviden i budgetmaterialet for 

budget 2022-2025.

Demografiregulering af sundhedsplejen_SSU•

http://www.frederikssund.dk/api/agendaitem/54889d4a-9bc6-4b61-b5ae-25aea950e35b/document/14bb0991-e084-44cb-9ac0-bb147f86af34/demografiregulering-af-sundhedsplejen_ssu


12  Opfølgning budget 2021-2024

Sagsfremstilling

Nærværende sagsfremstilling er første status på implementering af aftalen om budget 2021-2024 i 

forhold til såvel aftaleteksten som de vedtagne politiske ændringsforslag.

Af vedhæftede bilag 1 fremgår en status på implementeringen af initiativerne i aftaleteksten, mens 

bilag 2 giver en oversigt over status på implementeringen af de vedtagne politiske 

ændringsforslag.

Bilag 2 indeholder en opfølgning på 38 ændringer, hvoraf 14 er implementeret på nuværende 

tidspunkt. For de resterende 24 ændringer er den fortsatte proces hen i mod en implementering 

kort beskrevet under kolonnen "statustekst".

Specifikt i forhold til Social- og Sundhedsudvalget indeholder bilag 2 seks ændringer, hvoraf én er 

implementeret, mens fem fortsat er i proces.

Der vil blive foretaget tilsvarende opfølgning på budgetaftalen, der forelægges på fagudvalgene 

på maj-, september-, og november-møderne.

Sagen er sendt i høring i Handicaprådet og Ældrerådet. Eventuelle høringssvar fremsendes til 

udvalgets medlemmer snarest muligt.

Handicaprådets høringssvar:

Handicaprådet tager orienteringen til efterretning.

Ældrerådets høringssvar:

Opfølgning budget 2021-2024.

Ældrerådet tager orienteringen til efterretning.

Økonomi

Nærværende sag har ingen bevillingsmæssige konsekvenser. Eventuelle afledte 

bevillingsmæssige konsekvenser behandles i sagen om budgetopfølgning pr. 31. marts 2021, der 

behandles på maj mødet, eller indgår i arbejdet med budget 2022-2025.
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Indstilling

Center for Økonomi fremsender første status på implementering af aftalen om budget 2021-2024 

til orientering for Social - og Sundhedsudvalget.

Beslutning

Taget til efterretning.

Bilag 1 - Budgetforlig 2021 - Aftaletekst Endelig version - Opfølgning - Januar•

Bilag 2 - Politisk vedtagne ændringsforslag_endelig version_opfølgning - Januar•

13  Velfærdsteknologi i Frederikssund Kommune

Sagsfremstilling

Center for Velfærdsteknologi indsamler årligt data vedrørende kommunernes brug af 

velfærdsteknologi. Hermed præsenteres Frederikssund Kommunes besvarelse, der er vedlagt 

som bilag. Der er ikke foretaget nogle vurderinger i forbindelse med rapporten, der blot er en 

redegørelse for kommunens besvarelse inden for spørgeskemaets forskellige temaer. Rapporten 

kan anvendes til at indgå som en del af vidensgrundlaget i forbindelse med udmøntningen af 

yderligere initiativer og indsatser inden for velfærdsteknologi, jvf. budget 2021, hvor der er afsat 

midler til at arbejde yderligere med velfærdsteknologi og digitalisering.

Rapporten forelægges samtidigt i Velfærdsudvalget.

Sagen er sendt i høring i Handicaprådet og Ældrerådet. Eventuelle høringssvar fremsendes til 

udvalgets medlemmer snarest muligt.

Handicaprådets høringssvar:

Handicaprådet tager rapporten til efterretning.

Ældrerådets høringssvar:

Spørgeskemaets besvarelse tages til efterretning.

http://www.frederikssund.dk/api/agendaitem/62cfcc07-ecc2-4192-b5c3-57e39a0f8847/document/cac5bd17-2441-47df-bc63-25c69f521964/bilag-1-budgetforlig-2021-aftaletekst-endelig-version-opfoelgning-januar
http://www.frederikssund.dk/api/agendaitem/62cfcc07-ecc2-4192-b5c3-57e39a0f8847/document/c738c87b-0c36-4d1c-b66d-c3acee4bbbb1/bilag-2-politisk-vedtagne-aendringsforslag_endelig-version_opfoelgning-januar
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Økonomi

Rapport vedrørende Frederikssund Kommunes brug af velfærdsteknologi har ingen 

bevillingsmæssige konsekvenser.

Indstilling

Direktøren for Velfærd, Arbejdsmarked og Sundhed indstiller over for Social- og 

Sundhedsudvalget, at:

Rapporten tages til efterretning.1. 

Beslutning

Taget til efterretning.

Frederikssund statusrapport.pdf•

14  Bofællesskabet Lykke Marie

Sagsfremstilling

I denne sag orienteres udvalget om ændring af takstfastsættelsen for den selvejende institution 

Bofællesskabet Lykke Marie.

Bofællesskabet Lykke Marie er en selvejende institution beliggende i Slangerup. Tilbuddet 

omfatter 24 specialiserede pladser til mennesker over 18 år med multiple funktionsnedsættelser. 

Til målgruppen hører fortrinsvis kørestolsbrugere og mennesker med særlige motoriske og 

kommunikative samt kognitive vanskeligheder. Beboerne har helt eller delvist brug for støtte og 

omsorg i døgnets 24 timer, herunder hjælp til personlig pleje, samt tilsyn og hjælp om natten, 

hvilket imødekommes af vågne nattevagter. Frederikssund Kommune har pt. en borger på Lykke 

Marie.

Lykke Marie er etableret i 2013 efter lov om friplejeboliger fra 2007, og fastsættelsen af den takst, 

som kommunerne betaler for ophold i tilbuddet, har siden etableringen været reguleret heraf. Den 

1. juli 2015 trådte et nyt afregningssystem for friplejeboliger i kraft, som gælder for friplejeboliger 

oprettet efter dette tidspunkt. Friplejeboliger, der er etableret før den 1. juli 2015, afregnes efter 

http://www.frederikssund.dk/api/agendaitem/76bbb16e-067d-41aa-9512-4b6aab6f990d/document/6a3f9c9d-0bfa-4aa2-83be-c553070bcd8b/frederikssund-statusrapportpdf
http://www.frederikssund.dk/#item-14
http://www.frederikssund.dk/#item-14
http://www.frederikssund.dk/#item-14
http://www.frederikssund.dk/#item-14
http://www.frederikssund.dk/#item-14


det oprindelige afregningssystem i 10 år fra etablering og skal derefter overgå til det nye system. 

Friplejeleverandøren kan dog selv vælge at overgå til det nye afregningssystem før udløbet af de 

10 år.

Lykke Marie har meddelt Frederikssund Kommune, at man har valgt at overgå til det nye 

afregningssystem pr. 1. januar 2021 i forbindelse med indførelse af en ny takstmodel for tilbuddet. 

Ifølge Lykke Marie har den oprindelige takstmodel ikke i tilstrækkelig grad tilgodeset, at borgerne 

på tilbuddet har et progredierende behov, hvorfor taksterne ikke har stået mål med de nødvendige 

udgifter. Overgangen til den nye takstmodel medfører derfor en takststigning, der ifølge Lykke 

Marie bliver anvendt til nødvendig tilføjelse af personalestaben, således at beboernes ofte 

komplekse og ressourcekrævende behov dækkes. Tilførslen af ressourcer vil være en 

kombination af ressourser i plejen og tværfaglige kompetencer, som kan understøtte og højne den 

nødvendige faglighed.

Fastsættelsen af taksterne i det nye afregningssystem består af fire trin:

Friplejeboligleverandøren, i dette tilfælde Lykke Marie, fastsætter vejledende takster, som 

beregnes på baggrund af lov om social service § 174.

1. 

Med udgangspunkt i de vejledende takster kan den visiterende kommune og 

friplejeleverandøren indgå en aftale om afregningspris.

2. 

Hvis parterne ikke kan opnå en aftale, skal prisen fastsættes af den kommune, hvor 

friplejeboligerne er beliggende, i dette tilfælde Frederikssund Kommune. Dette skal ske på 

baggrund af beliggenhedskommunens gennemsnitlige langsigtede omkostninger ved drift af 

tilsvarende kommunale tilbud.

3. 

Hvis der ikke findes et tilsvarende tilbud i beliggenhedskommunen, skal 

beliggenhedskommunen fastsætte afregningsprisen med udgangspunkt i den takst, som 

den ville kunne anbringe borgeren til i et tilsvarende tilbud.

4. 

Frederikssund Kommune har således i udgangspunktet ikke indflydelse på den vejledende takst, 

som Lykke Marie fastsætter, eller på de aftaler om afregningspriser, der indgås mellem Lykke 

Marie og de visiterende kommuner. Det er kun i de tilfælde, hvor der ikke kan opnås enighed om 

en afregningspris, at Frederikssund Kommune som beliggenhedskommune skal fastsætte en 

takst for Lykke Marie.

Lykke Marie er et specialiseret tilbud, og Frederikssund Kommune har ikke tilbud, hvis ydelser, 

målgruppe og specialiseringsgrad svarer til Lykke Maries. I tilfælde af, at Lykke Marie og en 

visiterende kommune ikke kan blive enige om en afregningspris, skal Frederikssund Kommune 

derfor fastsætte afregningsprisen som den pris, indsatsen ville koste kommunen i et tilsvarende 



tilbud uden for kommunen. Ved vurderingen af, hvilke tilsvarende tilbud der skal lægges til grund 

for fastsættelse af afregningsprisen, kan Frederikssund Kommune hente information om tilbud og 

vejledende takster på Tilbudsportalen. Idet den enkelte borgers behov er konkret og individuelt, vil 

det dog være nødvendigt at indhente endelige tilbud hos leverandøren af det tilsvarende tilbud for 

at fastlægge prisen endeligt. Frederikssund Kommune skal kunne dokumentere, at det tilsvarende 

tilbud kan levere den hjælp og støtte, som borgeren er visiteret til og på friplejeboligleverandørens 

anmodning fremlægge beslutningsgrundlaget herfor.

Ved behov for revisitation af en borger, som oprindeligt er visiteret til Lykke Marie af en anden 

kommune end Frederikssund Kommune, kan Lykke Marie bede Frederikssund Kommune om at 

træffe afgørelse om borgerens hjælpebehov. Den oprindelige visitationskommune er dog fortsat 

betalingskommune og skal derfor have mulighed for at aftale en ny afregningspris med Lykke 

Marie.

Sagen er sendt i høring i Handicaprådet og Ældrerådet. Eventuelle høringssvar fremsendes til 

udvalgets medlemmer hurtigst muligt.

Handicaprådets høringssvar:

Handicaprådet tager orienteringen om den ændrede takstfastsættelse til efterretning.

Ældrerådets høringssvar:

Her orienteres udvalget om ændring af takstfastsættelse for den selvejende institution Lykke 

Marie. Lykke Marie har valgt at overgå til det nyt takstsystem pr. 1. januar 2021. Ældrerådet tager 

orienteringen til efterretning.

Økonomi

Orientering om ændring af takstfastsættelsen for den selvejende institution Bofællesskabet Lykke 

Marie har ingen bevillingsmæssige konsekvenser.

Indstilling

Direktøren for Velfærd, Arbejdsmarked og Sundhed indstiller til Social- og Sundhedsudvalget, at:

Orienteringen tages til efterretning.1. 



Beslutning

Taget til efterretning.

15  Hjemtagning af høre- og synssager fra Kommunikationscentret i Hillerød

Sagsfremstilling

I denne sag orienteres Social- og Sundhedsudvalget om, at der er indgået en bilateral aftale 

mellem Frederikssund Kommune og Kommunikationscentret i Hillerød. Formålet er, at 

Frederikssund Kommune kan hjemtage sagsbehandlingen af høre- og synstekniske hjælpemidler 

med henblik på forenkling og effektivisering.

Baggrund

I budget 2020 indgår en effektivisering om ”Hjemtagning af syns- og høresager fra 

Kommunikationscentret” (forslag 024). Det vedtagne forslag går ud på, at Frederikssund 

Kommune fra 2021 selv behandler sager om høre- og synstekniske hjælpemidler samt 

ansøgninger om specialundervisning for voksne, når det har at gøre med nedsat hørelse eller syn.

Konkret forventes en nettoreduktion på 450 t. kr. årligt. Reduktionen opnås ved en reduktionen i 

udgifterne til Kommunikationscentret på 750 t. kr. mod, at udgiften til visitator i Voksenstøtte og 

Hjælpemidler til varetagelse af sagerne øges med 300 t. kr.

Effektiviseringen kan primært hentes, fordi det ofte koster mere for udredning og afprøvning af et 

hjælpemiddel, end selve hjælpemidlet koster. F.eks. koster en lup typisk mellem 100,- og 600,- 

kroner, mens det i de fleste tilfælde koster fra 14.000,- til 18.000,- kroner for 

kommunikationscentrets udredning og afprøvning af lupper.

Bilateral samarbejdsaftale mellem Frederikssund Kommune og Kommunikationscentret i Hillerød

Samarbejdet mellem kommunerne og kommunikationscentrene reguleres af hovedstadsregionens 

rammeaftale på det specialiserede socialområde og specialundervisning. Aftalen medfører, at 

kommunikationscentrene kan sagsbehandle på vegne af kommunen, men at selve 

visitationskompetencen altid stadig ligger i den enkelte kommune. Kommunerne honorerer 

kommunikationscentrene for deres sagsbehandling.
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Voksenstøtte og Hjælpemidler har i december 2020 på Frederikssund Kommunes vegne indgået 

en ny bilateral samarbejdsaftale med Kommunikationscentret i Hillerød, som på to områder 

afløser den generelle rammeaftale. Fra og med 1. januar 2021 skal borgere som har høre- og 

synsvanskeligheder således henvende sig direkte til Voksenstøtte og Hjælpemidler, der også selv 

i udgangspunktet står for sagsbehandlingen. Tidligere skulle borgerne henvende sig til 

kommunikationscentret, der så sagsbehandlede og derefter sendte en indstilling til Voksenstøtte 

og Hjælpemidler, der traf endelig afgørelse i sagen. Den bilaterale samarbejdsaftale er vedlagt 

som bilag.

Hvis enkelte sager kræver mere specialiserede kompetencer, end dem der findes i afdelingen 

Voksenstøtte og Hjælpemidler, da indgår det i aftalen, at Frederikssund Kommune stadig kan 

sende disse sager til behandling på Kommunikationscentret i Hillerød.

Social- og Sundhedsudvalget vil på møde den 1. februar 2021 blive forelagt et forslag til oprettelse 

af et velfærdsbibliotek i Frederikssund Kommune, der blandt andet vil inkludere indretning af 

lokale til afprøvning af høre- og synstekniske hjælpemidler.

Sagen er sendt i høring i Handicaprådet og Ældrerådet. Eventuelle høringssvar vil blive fremsendt 

til udvalgets medlemmer hurtigst muligt.

Handicaprådets høringssvar:

Handicaprådet tager orienteringen om hjemtagning til efterretning, idet det forudsættes, at 

Frederikssund Kommune har de nødvendige kompetencer til at vurdere borgernes syns-og 

høresager.

Ældrerådets høringssvar:

Udvalget orienteres i denne sag om, at der er indgået en bilateral aftale mellem Frederikssund 

Kommune og Kommunikationscentret i Hillerød. Formålet er, at Frederikssund Kommune kan 

hjemtage sagsbehandlingen af høre- og synstekniske hjælpemidler med henblik på forenkling og 

effektivisering.

Det forventes, at nettobesparelsen vil udgøre ca. 450.000 kr. årlig.

Ældrerådet tager orienteringen til efterretning men er stadig bekymret for, om kommunen kan 

tilbyde de rette kompetencer. Ældrerådet vil følge området tæt.



Økonomi

Orientering om hjemtagelse af sagsbehandlingen af høre- og synstekniske hjælpemidler har ingen 

bevillingsmæssige konsekvenser.

Indstilling

Direktøren for Velfærd, Arbejdsmarked og Sundhed indstiller til Social- og Sundhedsudvalget, at:

Orienteringen tages til efterretning.1. 

Beslutning

Taget til efterretning.

Bilateral samarbejdsaftale mellem Kommunikationscentret og Frederikssund Kommune 16 dec 

2020

•

16  Meddelelser

Sagsfremstilling

Kommende arrangementer indenfor udvalgets område:

Meddelelser:

Der har været afholdt møde i Kommunalt Lægeligt Udvalg (KLU) den 26. november 2020. 

Referat er vedlagt som bilag.

•

KL's sundhedskonference•

Ungekollegiet•

Beslutning

Taget til efterretning.

Referat KLU 4. kvartal•

Sagsliste Social- og Sundhedsudvalget 11. januar 2021•

17  Underskrifter
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Sagsfremstilling

Dette punkt erstatter det fysiske underskriftark.

Når der trykkes "Godkendt" svarer det til, at underskriftarket er underskrevet.

Beslutning

.


